
|| روزنامه جوان |  شماره 6168   10  1442 رج��ب   30  |  1399 اس��فند   24  یک ش��نبه 

88498432سرویس ورزشي

 تمرين آنلاين
 درس كرونا به ورزش

  سعيد احمديان 
ورزش ايران امسال س��ال خلوتي را پشت سرگذاشت، 
مثل همه كش��ورهاي ديگر كه شيوع كرونا سبب شد تا 
بسياري از رقابت هاي داخلي و بين المللي برگزار نشود و 
به تعويق بيفتد. سال 99 را مي توان يكي از متفاوت ترين 
سال هاي ورزش به حساب آورد كه بيشتر ورزشكاران را 
مانند خيلي از مردم ماه ها خانه نش��ين كرد و با تعطيلي 
اردوها و مسابقات آسيايي و جهاني و حتي المپيك يك 
سال ويژه بود. البته در كشورمان مانند خيلي از جاهاي 
ديگر در شش ماه دوم سال رقابت هاي داخلي با رعايت 
پروتكل هاي بهداش��تي از سر گرفته ش��د و بسياري از 
رشته ها ليگ هايشان را برگزار كردند تا نشان دهند كه 
كرونا اگر چه محدوديت هايي را به همراه آورده و كار را 
سخت تر كرده است اما ورزش تعطيل نيست و ورزشي ها 
كه سال آينده رقابت مهم المپيك توكيو را پيش رو دارند، 
سعي كردند در رقابت هاي داخلي آمادگي شان را براي اين 
رقابت بزرگ حفظ كنند و نگذارند كرونا سبب شود تا آنها 
از رؤيايي كه براي خودشان براي حضور در بزرگ ترين 

ميدان ورزشي دنيا ديده اند، دور شوند. 
يكي از مهم ترين درس هاي س��ال كروناي��ي 99 براي 
ورزش، ارتباط مربيان و قهرمان��ان براي حفظ آمادگي 
شاگردانشان در رشته هاي مختلف بود كه نوع آوري هاي 
جالبي را به همراه داشت و سبب شد تا يك قهرمان و يك 
ورزشكار در سالي كه بسياري از محدوديت ها سبب شده 
تا مانند گذشته نتواند تمرين كند و خودش را آماده نگه 
دارد، برنامه اي جايگزين براي تمرينات س��خت و البته 
مداوم براي اينكه ركوردهايش افت نكند، داش��ته باشد 
تا با آغاز دوباره رقابت ها از ساير حريفانش از كشورهاي 

ديگر عقب نماند. 
تمرينات آنلاين ورزشكاران و رصدي كه همزمان مربيان 
انجام مي دادن��د يكي از اتفاقات جالب ب��ود كه در ايران 
هم مانند كشورهاي ديگر رو آمد و سبب شد تا با وجود 
محدوديت هايي كه در رفت و آمد ب��ه مراكز تمريني يا 
برگزاري اردوها وج��ود دارد، ارتباط ورزش��كار و مربي 
قطع نش��ود و مربيان بتوانند ب��ا برنامه هاي تمريني كه 
در اختيار ورزش��كار قرار مي دهند، نگراني ش��ان از افت 
يك قهرمان كمتر ش��ود و با توجه به نظارتي كه صورت 
مي گيرد، آمادگي و شرايط تمريني وي چك مي شد تا 
محدوديت هايي كه به واس��طه كرونا به وجود آمده بود، 
اثراتش به حداقل برسد. وسايل تمريني به خانه ها رفت 
مانند عكس هايي كه از تمرين المپيكي هاي تيراندازي در 
خانه منتشر شد و نشان مي داد كرونا نتوانسته است آنها را 

از اينكه تمريناتشان را پيگيري كنند، باز دارد. 
اگر چه تمرينات آنلاين به طور كامل نمي توانست جاي 
تمرين در س��الن يا برگزاري اردو را بگيرد اما با توجه به 
شرايطي كه در سال 99 با آن روبه رو بوديم بهترين روش 
جهت آماده شدن براي مسابقاتي بود كه بعد از بهتر شدن 
اوضاع و برداشته شدن محدوديت ها قرار بود برگزار شود. 
 البته از نيمه دوم امس��ال با توجه به ادامه كرونا و اينكه 
بايد روش زندگي با اين ويروس را ي��اد گرفت، اردوها و 
تمرينات قهرمانان در رش��ته هاي مختلف به خصوص 
ملي پوش��ان المپيكي به صورت حضوري در اردوها و با 
پروتكل هاي بهداشتي در نظر گرفته شده، آغاز و تمرينات 

آنلاين متوقف شد. 
حتي پس از كرونا تجربه اي كه از تمرينات و نظارت آنلاين 
ورزشكاران و مربيان به دست مي آيد، مي تواند يك روش 
نو براي مواقعي باش��د كه امكان برپايي اردوها به دلايل 
گوناگون وج��ود ندارد. همچنين مي ت��وان از اين روش 
استفاده كرد و آن را كنار نگذاشت، روشي كه مي تواند به 
سنجش قهرمانان بيشتر از قبل كمك كند و سبب شود تا 
آنها بتوانند در مواقعي كه اردوها تعطيل است يا رقابتي در 
پيش نيست، با نظارتي كه مربيان انجام مي دهند، از نظر 

آمادگي افت نكنند. 

بازتاب

نگاه

وعده اي كه از سالي به سال ديگر 
منتقل مي شود

  ماني سعيدي 
امسال هم نشد كه نشد مانند تمام دو دهه گذشته كه هر 
رئيس سازمان تربيت بدني يا بعد از آن كه وزارت ورزش 
ايجاد شد، هر وزير ورزشي كه آمد حداقل چند بار در 
دوراني كه مسئوليت داش��ت، وعده آن را داد اما دوره 
آن رئيس و وزير گذشت و خبري از عملي شدن قولي 
كه داده بود، نشد. ماجراي خصوصي سازي استقلال و 
پرسپوليس هر سال سر زبان ها مي افتد، دو باشگاهي 
كه اواخر ده��ه 70 تصميم واگذاري ش��ان از دولت به 
بخش خصوصي گرفته شد اما نزديك به 20 سال است 
كه با تمام تلاش هايي كه براي تحقق اين وعده انجام 
شده، اين واگذاري به سرانجام نرسيده است و همچنان 
دو تيم بزرگ پايتخت دولت��ي مانده اند؛ دو تيمي كه 
سالانه  حداقل بودجه هر كدامشان 100ميليارد براي 
دولت خرج مي تراشد. البته در تابستان امسال مسعود 
سلطاني فر وزير ورزش گفت نخ استقلال و پرسپوليس را 
از دولت جدا مي كند و آنها خصوصي مي شوند اما وعده 
او هم عملي نشد و مانند تمام مديران قبلي توخالي از 
آب درآمد تا همچنان اين دو تيم دولتي سالانه صدها 
ميليارد از بيت المال بمكند، بدون اينكه نظارتي روي 

ريخت و پاش هايشان باشد. 

اميدواري ه�اي زيادي ب�راي ورزش ايران در س�ال 
99 بود. هدفگذاري انجام ش�ده نيز اگر چه س�نگ 
بزرگي براي زدن بود اما اگر طب�ق آنچه وعده داده 
شده بود به مرحله اجرا در مي آمد اتفاق خوشايندي 
بود. با اين وجود اما س�الي كه آخري�ن روزهاي آن 
را سپري مي كنيم مقهور كرونا ش�د و نتوانست جز 
مواردي اندك، سال پرباري براي ورزش ايران باشد. 

 هدفگذاري براي سكوي المپيك
قطعي ش��دن 52 س��هميه ورزش ايران براي المپيك 
توكيو، دليل خوبي بود تا هدفگذاري ورزش ايران براي 
سال 99 كسب س��كوي المپيك باش��د. مسئله اي كه 
صالحي امي��ري، رئيس كميته مل��ي المپيك در اولين 
گفت وگوي رس��انه اي خود در س��ال 1۳99صراحتاً به 
آن اش��اره كرده بود: »در سال 99 هدفگذاري مجموعه 
ورزشي كسب س��كو در المپيك توكيوس��ت كه براي 
موفقيت در اين مسير پشتيباني مالي از فدراسيون ها و 
ورزشكاران، حضور فعال در اردوهاي داخلي و بين المللي 
در راس��تاي آمادگي حداكثري ورزشكاران و چگونگي 
حضور در المپيك و تدارك لازم براي آن از اهم ضروريات 

است.«
  سايه سنگين كرونا

سايه سنگين كرونا اما بر سر ورزش ايران هم سنگيني 
كرد و اگر چه كميته ملي المپيك كمك هاي مالي قابل 
توجهي به رشته هاي المپيكي داشت اما نه فقط با تعويق 
يكساله المپيك هدفگذاري ورزش ايران عملًا بي معنا 
شد كه مسير رسيدن به اين هدفگذاري نيز به دليل لغو 
اكثر اردوها، تمرينات و حتي مس��ابقات ورزشي راه به 
جايي نبرد و بدون شك بزرگ ترين اتفاق ورزشي ايران 
در س��ال 99 منفعل بودن ورزش بود، چراكه تا همين 
چند هفته اخير تمامي تمرينات به صورت آنلاين برگزار 
مي شد. سناريويي كه البته كم و بيش و با اندكي تغيير 

در ساير كشورهاي دنيا نيز پياده شد. 
  از برگزاري مختصر تا متمركز مسابقات

تعطيلي تمرينات، اردوها و همچنين مسابقات ليگ هاي 
رشته هاي مختلف عرصه را بيش از هر زمان ديگري به 
ورزش��كاران تنگ و تنگ تر كرد. خصوصاً كه همان آب 

باريك��ه اي هم كه از حضور در مس��ابقات ليگ دس��ت 
ورزشكاران را مي گرفت نيز قطع ش��د و همين مسئله 
باعث رسيدن كارد به استخوان بسياري شد و اعتراضات 
و گله هاي بسياري را به دنبال داشت. با اين وجود بعد از 
ماه ها تعطيلي مطلق، مسابقات ليگ در برخي رشته ها 
به صورت مختصر برگزار شد و در برخي رشته ها چون 
كشتي، بسكتبال و واليبال نيز ش��اهد برپايي متمركز 
مس��ابقات بوديم. هرچند برگزاري متمركز و مختصر 
مسابقات در بلبش��وي كرونا نيز باعث نشد تا در جريان 
برخي رقابت هاي ورزشي شاهد درگيري هاي جنجالي 

نباشيم! 
 توليدات داخلي

جدا از رقابت ه��اي ورزش��ي، در زمينه تجهي��زات اما 
ورزش ايران در س��ال 99 ش��اهد اتفاقات قابل توجهي 
بود كه رونمايي از اولين قايق دراگون بوت اس��تاندارد 
ساخت ايران آن هم با استانداردهاي فدراسيون جهاني 
و يك سوم هزينه مشابه خارجي، رونمايي از نخستين 
لباس تكواندو توليد داخل ، همچنين رونمايي از مدال و 
نخستين لباس وشوو توليد ايران كه هزينه اي به مراتب 
كمتر از مشابه خارجي داش��ت و رونمايي از تجهيزات 
ورزشي جانبازان و معلولان از جمله اتفاقات آنها بود كه 
نه فقط نشان از توانايي هاي بالاي جوانان اين مرز و بوم 

دارد كه نويد آينده اي درخشان را مي دهد.
  ننگين ترين قرارداد فوتبال ايران

اما حتي كرونا نيز زورش به حاش��يه هاي فوتبال ايران 
نرس��يد و فوتبال ايران به واس��طه مديران بي كفايت و 
نالايق خود ننگين ترين اتفاق تمام دوران خود را تجربه 
كرد. تلخ ترين اتفاق فوتبالي سال 99 به ماجراي قرارداد 
ننگين ويلموتس بلژيكي برمي گردد. مربي كه برخلاف 
تمجيدهاي پوشالي آقايان هيچ س��ودي براي فوتبال 
ايران  نداش��ت و تيم ملي فوتبال ايران بعد از دو صعود 
مقتدرانه و متوالي به جام جهاني حالا براي صعود از گروه 
نيازمند معجزه اس��ت. اما آنچه قرارداد ويلموتس را به 
ننگين ترين قرارداد فوتبال ايران تبديل كرده است لزوماً 
افتادن گره كور در صعود تيم ملي نيست بلكه محكوميت 
از س��وي فيفا به پرداخ��ت 6 ميليون يورو ج��دا از آن 
2ميليون يورويي است كه پيش تر به اين مربي پرداخت 

شده بود. محكوميتي كه اگر چه مثل هميشه فدراسيون 
ابتدا منكر آن شد اما بعد براي به اصلاح كم كردنش به 
 CASيورش برد تا رقم آن را ب��ا هزينه در دادگاه عالي 
ورزش و همچنين ديركرد پرداخت بالاتر ببرد، چراكه 
از فدراس��يوني كه حتي زحمت ترجمه مدارك ارسالي 
به فيفا را نيز به خ��ود نداد انتظاري ب��راي موفقيت در 

ننگين ترين پرونده تاريخ فوتبال ايران نيست.
  خاطره فراموش نش�دني از  برخورد نكردن با 

متخلفان
در راس��تاي مبارزه نكردن با فس��اد علن��ي در فوتبال، 
ورزش ايران در سال 99 بار ديگر شاهد اين داستان تلخ 
و تكراري بود، به طوري كه درست در شرايطي كه همه 
انتظار برخوردي جدي و ش��ديد با متخلفان و عاملان 
ق��رارداد بدتر از تركمنچ��اي با ويلموتس را داش��تند، 
هيچ اتفاقي رخ نداد. مقصران اصلي با گم و گور ش��دن 
در لابه لاي اخبار ب��ه زندگي عادي خ��ود پرداختند و 
ديگر مقصران نيز مش��غول تدارك حضور در انتخابات 
فدراسيون فوتبال شدند. فدراس��يوني كه انتخابات پر 
حرف و حديث آن دهم اسفند برگزار شد تا در سالي كه 
اهم اخبارش فوتبالي بود، همچنان حول محور فوتبالي 
دور بخورد كه برگزاري انتخابات آن نيز تغييري در سبك 

و سياق و نگرش آن ايجاد نكرد. 
  دومين نايب قهرماني پرسپوليس در آسيا

كرونا اگرچه باعث تعطيلي مسابقات شد و بعد از صدور 
مجوز برپايي مسابقات بر اس��اس رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي همچنان درِ ورزش��گاه ها روي تماشاگران باز 
نشد اما پرسپوليس در بين تمام دلمردگي هاي ناشي از 
كرونا و حواشي تلخ و جنجال هاي تمام نشدني فوتبال 
اتفاق خوشايندي را رقم زد. سرخپوشان تهران كه اين 
فصل چهارمين قهرماني پياپي خود را جشن گرفتند، بار 
ديگر در رقابت هاي ليگ قهرمانان آسيا به عنوان نايب 
قهرماني دس��ت يافتند. هرچند اين بار برخلاف مرتبه 
قبل پرسپوليس توانايي قهرمان شدن و بالا بردن جام را 
در آسيا داشت اما درنهايت همانند حضور قبلي خود در 
فينال ليگ قهرمانان آسيا به نايب قهرماني رضايت داد. 
اگرچه انتظارات اين بار صددرصد قهرماني پرسپوليس 
بود اما با اين وجود كسب نايب قهرماني شاگردان يحيي 

در بلبشوي پرحاشيه فوتبال اتفاق بسيار خوبي بود. 
  موفقيت طارمي

در لا به لاي تمام تلخي ها و حاشيه هاي جنجالي فوتبال 
كه اميدي براي به نقطه پايان رسيدن آن نيست، طارمي، 
مهاجم سابق پرس��پوليس با رقم زدن اتفاقي تاريخي، 

اندكي هم كه شده دل مردم ايران و جامعه فوتبال را شاد 
كرد. رويارويي پورتو با يوونتوس در مرحله حذفي ليگ 
قهرمانان اروپا بدون ش��ك برگ پرافتخاري در كارنامه 
طارمي بود اما كمتر كسي تصورش را مي كرد كه مهاجم 
ايراني پورتو با به ثمر رساندن مهم ترين گل زندگي خود 
در ثانيه 61 اين بازي سيلي محكمي به گوش يووه زده و 
خود را در بين شش شگفتي ساز اين فصل ليگ قهرمانان 
اروپا قرار دهد. آن هم در ش��رايطي ك��ه عنوان بهترين 

گلزن ماه پرتغال را نيز از آن خود كرده بود. 
  پايان يك سال سخت

سال 99 درحالي آخرين نفس هاي خود را مي كشد كه 
عمده اتفاقات آن فوتبالي بود. شايد چون نگاه متوليان 
آن فوتبالي است كه اگر نبود، برخلاف صالحي اميري كه 
هدفگذاري ورزش در سال 99 را سكوي المپيك خوانده 
بود، سلطاني فر خصوصي سازي سرخابي هاي پايتخت را 
از جمله هدفگذاري هاي س��ال نمي خواند بدون آنكه از 
هدفگذاري خاصي در رشته هاي غير فوتبالي سخني به 
ميان آورد. با اين وجود اما تعطيلي ورزش به واسطه كرونا 
بيشترين دليل منفعل بودن ساير رش��ته ها بود وگرنه 
رشته هاي منهاي فوتبالي با وجود تمام بي توجهي ها كم 

براي ورزش ايران افتخارآفريني نكرده اند. 

س�ال 1399 ب�راي همه 

شيوا نوروزي
     گفت وگو

س�خت گذش�ت و براي 
ورزشي ها س�خت تر. در 
ش�رايطي كه پاندمي كرونا كره زمين را تحت تأثير 
قرار داد ديگر راهي جز لغو همه مس�ابقات ورزشي، 
تمرينات و اردوها باقي نماند. اگرچه ليگ فوتبال به 
صورت محدود با گذشت چند ماه از سرگرفته شد اما 
س�اير رش�ته ها با توجه به ش�رايط كرونايي كشور 
همچنان تعطيل ماندند و ملي پوشان و ورزشكاران 
آنها چ�اره اي جز انج�ام برخي تمرين�ات در منزل 
نداشتند. با اين حال و با در نظر گرفتن ميزان شيوع 
و ابتلاي مردم فدراسيون پزش�كي ورزشي و ستاد 
مبارزه با كرونا در ورزش بعد از انجام بررسي هاي لازم 
و تدوين پروتكل هاي بهداش�تي به تدريج اجازه از 
سرگرفتن تمرينات و مسابقات را صادر كرد. اگرچه 
تعطيل�ي اجباري آس�يب هاي اقتص�ادي زيادي به 
ورزش زد ول�ي دكتر ت�ورج ملك محم�دي، رئيس 
كميته پزشكي مسابقات فدراسيون پزشكي ورزشي 
و رئيس كميته پزش�كي فدراس�يون هاي كشتي و 
جودو، درگفت وگو با »جوان« سلامت ورزشكاران را 
اولوي�ت اصل�ي تصميم گيري ه�ا عن�وان ك�رد. 

برگزاري مسابقات و تمرينات ورزشي در سال 
كرونا چطور مديريت شد؟

كرونا بيماري اس��ت كه ورزش در س��ال هاي آتي نيز با 
آن دست به گريبان خواهد بود. با مديريت اين بيماري 
و هم��كاري و تعام��ل دو طرف��ه وزارت ورزش و وزارت 
بهداشت آسيب هاي اين بيماري در ورزش را به حداقل 
رسانده ايم. ورزش به بهبوديافتگان كرونا كمك مي كند. 
ورزش در پيش��گيري از كرونا مؤثر اس��ت و همچنين 
يكي از درمان هاي اين بيماري نيز به ش��مار مي رود. با 
پروتكل هايي كه س��تاد كرونا در ورزش در نظر گرفته از 
شيوع ويروس در بين اهالي ورزش پيشگيري شده است. 
خوشبختانه ورزش در اين اوضاع به حال خود رها نشده 
و اين موضوع ارزشمند اس��ت. كرونا همچنان با ماست 
و شايد در س��ال هاي آينده نيز با ما باش��د. بالاخره بايد 
فعاليت هاي اجتماعي از سر گرفته مي شد و ورزش هم كه 
در ابتداي پاندمي متوقف شده بود دوباره با رعايت موارد 
بهداشتي از سر گرفته شد. در اين بين انتظار داريم مردم 
رعايت كنند و به توصيه هاي بهداشتي به ويژه توصيه هاي 
فدراسيون پزشكي ورزشي توجه كنند. هيئت هاي اين 
فدراسيون هم در استان ها آمادگي پاسخگويي به مردم 

را دارند. 
ورزشكاران حرفه اي چطور بايد با كرونا كنار 

بيايند؟
مس��ئول كميته پزش��كي فدراس��يون هاي كش��تي و 
جودو هس��تم و خوش��بختانه در اين دو رشته با رعايت 
پروتكل هاي بهداش��تي كار به خوبي پيش رفته است. 
نه تنها مشكلي پيش نيامده اس��ت بلكه حداقل آسيب 
از اين بيماري را تجرب��ه كردند. كرونا ورزش��كار و غير 

ورزشكار نمي شناس��د. اعِمال محدوديت ها باعث شده 
است مشكلات به حداقل برس��د. موضوع قرنطينه براي 
ورزش��كاران جدي گرفته شد؛ در كش��تي اين موضوع 
كاملًا رعايت مي ش��ود. افراد با آزمايش منفي PCR به 
اردو مي آيند و تمرينات و اردوها به صورت ايزوله برگزار 
مي شوند. بايد به اين نكته اشاره داشت كه كرونا و انجام 
تس��ت ها و رعايت پروتكل ها يك بار مالي س��نگيني را 
روي دوش ورزش گذاش��ته اس��ت. از طرفي زندگي در 
قرنطينه براي ورزشكاران سخت است. در برخي موارد 
كشتي گيران چند ماه در خانه كش��تي هستند و اجازه 
خروج و ارتباط با ديگران را ندارند. با اين حال ورزشكاران 
به خاطر حرفه شان اين شرايط را تحمل مي كنند. خدا را 
شكر تاكنون مشكل و حادثه جدي را در مورد ورزشكاران 
نداشته ايم و اميدواريم از اين به بعد نيز شرايط به همين 
منوال پيش برود تا ورزشكاران به اهدافشان در بازي هاي 
جهاني و المپيك برس��ند. كرونا به رغ��م اينكه بيماري 
خطرناكي اس��ت ولي به نظر من در ورزش كار به خوبي 
پيش م��ي رود. پيش بيني ه��اي لازم ب��راي بازي هاي 
المپيك و حضور ملي پوشان انجام شده است تا ان شاءالله 

ورزشكارانمان بدون مشكل در مسابقات حضور يابند. 
برخي رشته ها در خصوص شروع ديرهنگام 
تمرينات و مسابقات و عدم صدور مجوزهاي 
لازم اعتراض داشتند. آيا اعتراض آنها با توجه 

به شرايط كرونا قابل قبول بود؟
در فدراسيون پزشكي ورزشي س��تادي به نام مبارزه با 
كرونا وجود دارد. اين س��تاد مبارزه با كرونا متش��كل از 

متخصصان وزارت بهداشت و فدراسيون پزشكي است. 
نفرات حاضر در اين ستاد درخواست رشته هاي مختلف 
را بررسي مي كنند و حسب شرايط موجود نتيجه اعلام 
مي ش��ود. اگر امكان ش��روع تمرينات و مسابقات وجود 
داشته باشد پروتكل هاي بهداش��تي مختص آن رشته 
اعلام و كار شروع مي شود. نفرات حرفه اي از نظر تجربه 
ستاد كرونا در ورزش را تشكيل مي دهند. تصميمات آنها 
بر مبناي كمترين آسيب براي ورزشكاران گرفته مي شود. 
چون سلامت آنها اصلي ترين هدف ما و خط قرمز ماست. 
ضمناً براي هر رشته نيز ضوابط خاصي تعيين مي كنند و 
آمارها حاكي از موفقيت آميز بودن فعاليت و تصميمات 

اين ستاد است. 
ميزان رعايت پروتكل هاي اعلام شده براي 

رشته هاي مختلف رضايتبخش بوده است؟
خوشبختانه رش��ته هاي مختلف پروتكل ها را به خوبي 
رعايت مي كنند و فدراس��يون پزشكي ورزشي نيز براي 
زير نظر داشتن اوضاع بازرس��ي هاي خاص و ويژه اي را 
در دستور كار دارد. براي ما رش��ته ها فرقي ندارد، اينكه 
فلان ورزش پرطرفدار اس��ت يا كم طرفدار. سركش��ي 
از تمرينات و باش��گاه ها به صورت مرتب و دائمي انجام 
مي شود. همكاران ما سر زده از امكان ورزشي كه تجمع 

در آنهاست بازرسي مي كنند. 
ش�واهد نش�ان مي دهد فوتبالي ه�ا زياد به 
رعايت مقررات اعلام ش�ده س�تاد مقابله با 
كرونا در ورزش اهميتي نمي دهند، اين انتقاد 

را قبول داريد؟

درباره رش��ته فوتبال اطلاعات كافي ندارم و نمي توانم 
نظر دهم ولي اين مسئله بايد براي رؤساي فدراسيون ها 
در اولويت باشد. در مورد فدراسيون كشتي مي دانم كه 
عليرضا دبير تا چه اندازه روي اين مسئله حساس است. 
شايد خيلي ها هم بابت سختگيري هاي رئيس فدراسيون 
كشتي دلگير شوند و بخواهند ورزش��كار حرفه اي را از 
نزديك ببينند اما به هر حال اين س��ختگيري ها نتايج 
مثبتي داشته است. محمد بنا سرمربي تيم ملي كشتي 
فرنگي نيز به همان اندازه  نس��بت به رعايت پروتكل ها 
حساس است و ايزوله ماندن ملي پوشان ازجمله مسائلي 
است كه سرمربي تيم ملي به شدت روي آن تأكيد دارد. 
مس��ابقات كش��تي كه در اين مدت برگزار شده است را 
ببينيد، كسي اطراف تشك كشتي حضور نداشت و همان 
تعداد محدود نيز تست PCR داده و معاينه شده اند. حتي 
مربي��ان، داوران و فيلمبرداران نيز تس��ت مي دهند. در 
رشته جودو نيز مقررات بهداشتي به خوبي اجرا مي شود 
و اكثر رشته ها در حد توان خود به اين مسائل توجه دارند. 
فدراسيون ها با فدراسيون پزشكي ورزشي تعامل دارند. 
ترس از ابتلاي ورزشكاران حرفه اي به كرونا 
وج�ود دارد. در صورت ابتلا آي�ا آنها باز هم 

مي توانند به ورزش قهرماني ادامه دهند؟
حسين نوري كشتي گير تيم ملي كه به كرونا مبتلا شد 
و بيماري اش هم شديد بود خوش��بختانه بهبود يافت و 
همچون گذشته تمرين مي كند و مسابقه مي دهد. كرونا 
بيماري نوظهور است و هنوز ابهام هاي زيادي درباره آن 
وجود دارد. محمد بنا سرمربي تيم ملي و حميد سوريان 

هر دو كرونا گرفتند ولي بعد از پشت سرگذاشتن بيماري 
ورزش هم مي كنند. اينگونه نيست كه ورزشكاران بعد از 
ابتلا به كرونا مجبور به كنار گذاش��تن ورزش شوند ولي 
بايد رعايت كنند و اگر تحت نظر پزشك نباشند احتمال 

دارد عوارض كرونا آنها را با مشكلاتي روبه رو كند. 
در س�ال آين�ده و ت�داوم ش�يوع كرونا چه 

شرايطي در انتظار ورزش خواهد بود؟
احساس��م اين اس��ت كه با ادامه همكاري با فدراسيون 
پزشكي ورزشي بتوانيم بيماري را كنترل كنيم به ويژه 
كه امس��ال كادر پزشكي ورزش��ي تجربه خوبي كسب 
كرده و رؤساي فدراسيون ها همكاري خوبي داشته اند. 
در بحث ورزش و به خصوص در رشته كشتي با پزشكان 
ساير كشورها در ارتباط هستم و فكر مي كنم كشورمان 
در بعد ورزش عملكرد خوبي داشته است. اميدواريم سال 
آينده همين تعداد اندك ورزشكاران كه كرونا گرفته اند 
را هم نداشته باشيم. شرايط ورزش تابعي از درگيري كل 
جامعه با كرونا خواهد بود. اگر در كشور كرونا كم شود و از 
بين رود قطعاً اوضاع ورزش هم بهتر خواهد شد. اين ديگر 

به رعايت مردم بستگي دارد. 

سلامت ورزشکاران هدف اصلي و خط قرمز ماست
بررسي شرايط برگزاري مسابقات ورزشي در سال 99 در گفت وگوي »جوان« با دكتر ملك محمدي رئيس كميته پزشكي مسابقات فدراسيون پزشكي ورزشي

از محكوميت ننگين در پرونده ويلموتس تا شگفتي سازي طارمي و نايب قهرماني پرسپوليس در آسيا

حركت ورزش براي خودكفايي در سال سخت كرونايي

در ش�رايطي ك�ه هم�ه انتظ�ار 
برخ�وردي ج�دي و ش�ديد ب�ا 
متخلف�ان و عام�لان ق�رارداد 
بدت�ر از تركمنچاي ب�ا ويلموتس 
را داش�تند، هيچ اتفاقي رخ نداد. 
مقص�ران اصلي با گم و گور ش�دن 
در لابه لاي اخبار ب�ه زندگي عادي 
خ�ود پرداختند و ديگ�ر مقصران 
نيز مش�غول ت�دارك حض�ور در 
انتخابات فدراسيون فوتبال شدند

دنيا حيدري
     گزارش

مس�ابقات كش�تي كه در اي�ن مدت 
برگزار ش�ده اس�ت را ببينيد، كسي 
اطراف تشك كش�تي حضور نداشت 
 PCR و همان تعداد محدود نيز تست
داده و معاينه شده اند. حتي مربيان، 
داوران و فيلمب�رداران ني�ز تس�ت 
مي دهند. در رشته جودو نيز مقررات 
بهداشتي به خوبي اجرا مي شود و اكثر 
رشته ها در حد توان خود به اين مسائل 
توجه دارند. فدراسيون ها با فدراسيون 
پزش�كي ورزش�ي تعام�ل دارن�د


